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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA   
CELEBRADAPER L'AJUNTAMENT PLENARI EL DIA 

DOTZE  D’ABRIL  DE 2012 
 

A la  Sala de Sessions de la Casa Consistorial d’Algaida essent les vint-i-una hores  del 
dia dotze d’abril de dos mil dotze, es reuneix l'Ajuntament Plenari en Sessió ordinària 
amb l’assistència dels Senyors: 
 

Batle president  :  
Sr. Francesc Miralles Mascaró 
Tinents de Batle 
Sra. Maria Antònia Mulet Vich 
Sr. Pere Oliver Cirer 
Sra. Maria Antònia Sastre Oliver. 
Sr. Francesc Ramis Oliver. 
Regidors 
Sra. Jaume Lliteras Ballester 
Sra. Margarita Fullana Arrom 
Sr. Rafael Oliver Barros. 
Sra. Catalina Llull Perelló 
Sra. Antonia Oliver Bonnín. 
Sr. Gabriel Sampol Gaza 
Sr. Bartomeu Ballester Salas 
Sra. Margalida Puigserver Servera 

  
assistits per mi, el Secretari de la Corporació, Antoni Amengual i Frau i per l’Interventor 
de Fons Sebastià Galmés Verger.  

   
 

Existeix el quòrum suficient per a la celebració de la Sessió i oberta aquesta pel Sr. Batle 
es procedeix a l'estudi del següent 

 
ORDRE DEL DIA 

 
 
1.- LECTURA I APROVACIÓ DE L’ACTA DE SESSIÓ ANTERIO R, DE DIA 28 DE 
MARÇ DE  2012. 

 
Llegida l’acta de 28 de març de 2012, resulta aprovada per unanimitat, després de la 
correcció del Sr. Ballester en relació al punt d’aprovació del pla d’ajust on, en la seva 
explicació de vot ha de fer referència a manca de “informació” en lloc de “participació”. 

 
RESOLUCIONS 

 

2.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ D’ADMISSIÓ DE RECURS DE R ESOLUCIÓ 
PRESENTAT PEL SR. GUILLERMO JORDÀ FIOL CONTRA L’ACO RD PLENARI 
DE 15 D’ABRIL DE 2010 A L’EXPEDIENT DE RECUPERACIÓ D’OFICI DE BÉ 
DE DOMINI PÚBLIC.  
 

 
Atesa la proposta de resolució adoptada per la Comissió Informativa en sessió de 4 
d’abril últim, d’acord a la qual: 
 
1. En data 15 d’abril de 2010, el Ple de l’Ajuntament d’Algaida va dictar resolució que  
literalment va resoldre el següent: 
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“1. Resoldre l’expedient administratiu contradictori per la recuperació d'ofici de la 
possessió del bé de domini públic, destinat a l'ús públic municipal, consistent en 
el  Passatge situat al carrer de Sineu, de Pina, per tal de recuperar la possessió 
d’aquest, que ha estat ocupat pel Senyor Guillermo Jordà Fiol, que hi ha instal·lat 
una barrera, mobiliari i una pèrgola que impedeixen el pas dels veïnats.  
 
2. Requerir al Senyor Guillermo Jordà Fiol perquè, en termini improrrogable de 
15 dies, retiri la barrera, el mobiliari i la pèrgola i deixi obert el Passatge per al 
seu ús públic. 
 
3. Advertir al Senyor Guillermo Jordà Fiol que, transcorregut aquest termini, 
sense que hagi donat compliment a l’acord, l'Ajuntament procedirà a l'execució 
subsidiària al seu càrrec.   
 
4. Facultar el Batle perquè subscrigui tots aquells documents que siguin 
necessaris en ordre a la plena efectivitat i execució dels acords anteriors.” 

 
 
2. En temps i forma, el Sr. Guillermo Jordà Fiol va interposar recurs de reposició contra 
el referit acord plenari. Els motius d’oposició del recurrent es poden resumir bàsicament 
en els següents: 
  

- Per una banda, reitera els motius de fons en que s’han fonamentat els escrit 
d’al·legacions presentats durant la tramitació del procediment en dates de 
14/12/2006, 16/09/2009 i 23/09/2009. 
  
- Per altra banda, formula ara motius de forma, concretament, caducitat del 
procediment, falta de motivació de la resolució.  
 
- Finalment, també sol·licita la suspensió de l’acte mitjançant el qual se li 
concedien 15 dies per retirar els elements que ocupen el carreró.  
 

  
3. En data 6 de març de 2012, s’ha redactat l’informe jurídic que consta a l’expedient,  
servint com a motivació  (art. 89.5 Llei 30/1992) del següent acord que a proposta de la 
Comissió Informativa s’adopta per unanimitat: 
 
 

1er. Estimar el recurs de reposició interposat per GUILLERMO JORDA FIOL, pel que 
fa a la caducitat del procediment administratiu 2164/06, de recuperació del carreró 
del carrer Sineu, de Pina (Art. 113 LRJPAC).  
 
 
2n. Revocar l’Acord del Ple de 15 d’abril de 2010, atès que va ser dictat en un 
procediment administratiu caducat, per haver transcorregut el termini per dictar i 
notificar resolució del procediment. (Art. 42 i 105.1 LRJPAC).   

 
 

3r. Notificar la resolució del recurs de reposició al recurrent i a la resta d’interessats 
en el procediment, juntament amb l’informe jurídic de 6 de març de 2012, el qual 
serveix de motivació de la resolució (art. 89.5 LRJPAC), indicant que contra aquesta 
podran exercir les accions que considerin oportunes davant la jurisdicció contenciosa 
administrativa. (Art. 209 i següents ROF i art. 8 LJCA). 
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3.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ D’INICI D’EXPEDIENT DE RE CUPERACIÓ 
D’OFICI DEL CARRERÓ DEL CARRER DE SINEU DE PINA (1/ 2012) 
 

Atesa la proposta de resolució adoptada per la Comissió Informativa en sessió de 4 
d’abril últim, d’acord a la qual: 
 

1. FETS 
 
En data 04/03/2012, el Zelador municipal ha emès informe, que consta a l’expedient, on 
es detalla que al carreró del c/ de Sineu, de Pina, hi ha instal·lada una barrera i diversos 
mobles que impedeixen el pas i ús normal a la resta de veïnats. L’informe s’acredita amb 
fotografies i plànol de les Normes Subsidiàries de l’Ajuntament d’Algaida, acreditatives 
del domini públic del carreró.   
 
 
2. ANTECEDENTS 
 
Tal i com ja es té constància per l’expedient administratiu 2164/06, de recuperació del 
carreró que s’ha declarat caducat, el responsable d’aquesta ocupació és el propietari del 
núm. 21 del c/ Sineu, de Pina,  GUILLERMO JORDÀ FIOL.  
 
 
3. COMPETÈNCIA 
 
El carreró ocupat és un bé de domini públic municipal, ja que és d’aprofitament o 
utilització general dels veïnats de Pina, essent la seva conservació i policia competència 
de l’Ajuntament d’Algaida.  
 
Per això, en virtut del que disposen  els articles 4.1 d) i 82.a) de la Llei de bases de 
règim local (Llei 7/1985, en endavant LBRL),  i els articles 70 i 71 del Reglament de 
Béns de les Entitats Locals (Reial decret 1372/1986, en endavant RBéns), l’Ajuntament 
ha de recuperar la seva tinènça, la qual cosa es pot fer en qualsevol moment des de que 
s’ha tingut coneixement de la usurpació.  
 
La iniciació del procediment de recuperació pot ser d’ofici o a instància de particulars. 
Malgrat l’expedient anterior, que es va iniciar prèvia denúncia de veïnats directament 
afectats per la ocupació, en aquesta ocasió, l’expedient s’inicia d’ofici, d’acord amb 
l’informe del zelador que consta a l’expedient, el qual confirma que a dia d’avui, la 
barrera i elements mobles instal·lats pel Sr. Jordà Fiol continuen impedient el normal ús 
del carreró a la resta de veïnats.  
 
 
4. PROCEDIMENT 
 
Segons l’article 71 RBéns, “La recuperación en vía administrativa requerirá acuerdo 
previo de la Corporación, al que se acompañarán los documentos acreditativos de la 
posesión, salvo que se tratare de repeler usurpaciones recientes. Este privilegio 
habilita a las Corporaciones Locales para que utilicen todos los medios compulsorios 
legalmente admitidos”.  
 
La resta de tràmits del procediment seran els exigits per la Llei 30/1992 (LRJPAC), pel 
procediment administratiu comú, que en tots cas haurà de garantir el dret d’audiència als 
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interessats. Per això, una vegada acordada la iniciació de procediment mitjançant l’acord 
previ de la corporació, s’obrirà una fase d’instrucció i s’incorporaran i/o es duran a terme 
les proves que d’ofici o a judici dels interessats es considerin oportunes, les quals 
hauran de permetre al ple resoldre el procediment.  
 
 
6. INSTRUCCIÓ 
 
Els actes de instrucció necessaris per la determinació, coneixement i comprovació de les 
dades en virtut de les quals s’haurà de pronunciar la resolució del procediment, es 
realitzaran d’ofici per l’òrgan que tramiti l’expedient, sense perjudici del dret dels 
interessats a proposar aquelles actuacions que requereixin la seva intervenció o 
considerin legals o reglamentàriament establertes.  
   
Per això, en aquest sentit, es designa com òrgan competent per instruir el procediment, 
el Batle, qui durant la fase d’instrucció podrà obrir un període probatori i redactarà la 
proposta de resolució que consideri oportuna.  
 
 
7. ACORD DE CONSERVACIÓ D’ACTES I TRÀMITS 
 
D’acord amb l’informe jurídic emès en data 6 de març de 2012 , el qual consta a 
l’expedient, per motius d’economia processal l’article 66 de la LRJPAC preveu la 
possibilitat de conservar actes i tràmits, el contingut dels quals s’hagués mantingut 
igual de no haver-se comès la infracció.  
 
Per això, atesos tots els documents que consten a l’expedient administratiu 2164/06, es 
proposa conservar i incorporar al nou procediment, els següents documents:  
 
-  Informe del Secretari de l’Ajuntament d’Algaida de 02/10/2006 
-  Informe de l’Arquitecte municipal de 17/10/2006 
-  Informe del Lletrat Antonio Baena Martínez de 27/12/2007 
-  Informe jurídic Oficial Major de l’Ajuntament d’Algaida de 31/08/2009 
-  Informe del Lletrat Antonio Baena Martínez de 16/03/2010 
- Informe jurídic de data 06/03/2012, dictat en relació a la resolució del recurs de 
reposició interposat pel Sr. Jordà contra la Resolució del Ple de l’Ajuntament d’Algaida 
de 15 d’abril de 2010.  
 
Tot això, sense perjudici de qualsevol nova documentació probatòria que es pugui 
incorporar d’ofici o a proposta de la resta de parts interessades durant la fase 
d’instrucció del procediment. 
 
 
8. RESOLUCIÓ  
 
La competència per resoldre el procediment correspon al Ple de l’Ajuntament, el qual, 
atès que les normes reguladores del procediment – LBRL i RBéns a dalt esmentats – 
no preveuen el termini màxim per resoldre, haurà de dictar i notificar la resolució en un 
termini de 3 mesos comptadors des de la iniciació del procediment. (Art. 42 LRJPAC). 
La resolució que dicti el Ple, posarà fi a la via administrativa.  
 
D’acord amb el que disposa l’article 44 de la LRJPAC, el venciment del termini màxim 
sense que s’hagi dictat i notificat la resolució, no eximeix a l’administració de la seva 
obligació de resoldre. Si bé, tractant-se d’un procediment d’intervenció susceptible de 
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produir efectes desfavorables o de gravamen, es produirà la caducitat. La resolució que 
declari la caducitat ordenarà l’arxiu de l’expedient.  
 
  
Per tot això d’acord a la proposta de la Comissió Informativa de Governació de 4 d’abril 
de 2012, el Ple acorda per  unanimitat la següent proposta: 
 
1r. Iniciar d’ofici un nou procediment contra GUILLERMO JORDÀ FIOL per tal de 
recuperar la possessió pública del carreró del c/ de Sineu, de Pina, ja que aquest 
continua a dia d’avui ocupat i tancat per part del Sr. Jordà. (Art. 4.1 d) i 82 a) LBRL i art. 
70 i 71 R.Béns).   

 
2n. Conservar documents administratius de l’expedient 2164/06 relacionats i incorporar-
los a aquest nou procediment administratiu de recuperació d’ofici. (Art.  66 de la 
LRJPAC). 

 
3r. Notificar l’acord d’iniciació a GUILLERMO JORDÀ FIOL, MARIA LLABRES 
GELABERT  i FRANCISCA FERRER TORTELLA, en qualitat de persones 
d’interessades en el procediment, per tenir drets que poden resultar afectats per la 
decisió que s’adopti en el procediment.  
 
4t. Concedir als interessats un termini de 15 dies hàbils per presentar al·legacions 
contra la iniciació del procediment i proposar les proves que considerin oportunes.   
  
 

 

4.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ D’ARXIU PER CADUCITAT DE L’EXPEDIENT 
DE RECUPERACIÓ D’OFICI DE BÉ DE DOMINI PÚBLIC DECRE T DE BATLIA  
DE 27 DE MAIG DE 2011. 
 

 

Atesa la proposta de resolució adoptada per la Comissió Informativa de Governació  
en sessió de 4 d’abril últim, d’acord a la qual: 
 

1. En data 27 de maig de 2011, el Batle va dictar resolució que literalment va resoldre 
el següent: 

 
PRIMER. Iniciar contra Cristobal Jorge Arbona Castañer, procediment 
administratiu de recuperació d’ofici de la possessió del pas del c/ de Sant 
Francesc, de Pina, el qual ha estat envaït improcedentment mitjançant la 
col·locació d’una tanca metàl·lica que impedeix el pas entres els immobles núm. 
13 i 15.  

 
SEGON. Concedir a Cristobal Jorge Arbona Castañer un termini d’audiència de 
15 dies hàbils per tal de que l’interessat pugui presentar les al·legacions i proves 
que consideri oportunes contra la iniciació del procediment.  

 
TERCER. Instar a Cristobal Jorge Arbona Castañer perquè, en el mateix termini 
concedit per presentar al·legacions, retiri la barrera metàl·lica instal·lada, quedant 
restablerta així la utilització pública del pas del c/ de Sant Francesc, de Pina.  

 
 
2. Atès l’article 42 LRJPAC “L’administració està obligada a dictar resolució expresa a 
tots els procediments i a notificar-la qualsevol que sigui la seva forma d’iniciació. El 
termini màxim en el que s’ha de notificar la resolució expressa serà el fixat per la 
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norma reguladora del corresponent procediment. Aquest termini no podrà excedir de 
sis mesos, excepte que una norma con rang de Llei estableixi un major o així vengui 
previst en la normativa comunitària europea. Quan les normes reguladores dels 
procediments no fixin el termini màxim, aquest serà de tres mesos. Aquests terminis es 
contaran: a) En els procediments iniciats d’ofici, des de la data de l’acord d’iniciació.”  
 
Atès que la normativa reguladora del procediment de recuperació d’ofici (art. 4.1 d), 82 
a) de la LBRL i art. 70 i 71 Regl. Béns) no preveu el termini màxim per resoldre el 
procediment, s’haurà d’entendre que aquest és de 3 mesos. Per això, atès que l’acord 
d’iniciació del procediment és de dia 27 de maig de 2011, s’ha d’entendre que el 
procediment iniciat contra Cristobal Jorge Arbona Castañer hauria caducat.  
 
 
3. Atès l’article 44 de la LRJPAC, el venciment del termini màxim sense que s’hagi dictat 
i notificat la resolució, no eximeix a l’administració de la seva obligació de resoldre. Si 
bé, tractant-se d’un procediment d’intervenció susceptible de produir efectes 
desfavorables o de gravamen, es produirà la caducitat. La resolució que declari la 
caducitat ordenarà l’arxiu de l’expedient.  
  
Per tot això d’acord a la proposta de la Comissió Informativa de Governació de 4 d’abril 
de 2012, el Ple acorda per unanimitat la següent proposta: 
 
 

1er. Dictar resolució de caducitat del procediment de recuperació d’ofici iniciat en 
data 27 de maig de 2011 contra Cristobal Jorge Arbona Castañer per ocupació del 
carreró del c/ Sant Francesc, de Pina,  atès que ha transcorregut el termini per 
dictar i notificar resolució del procediment. (Art. 42 i 105.1 LRJPAC).   
 
2n. Ordenar l’arxiu de l’expedient.  

 
3r. Notificar la resolució de caducitat i conseqüent arxiu de l’expedient a l’interessat,  
indicant que aquesta resolució posa fi a la via administrativa.  

   
 

 

5.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ D’INICI D’EXPEDIENT DE RE CUPERACIÓ 
D’OFICI DEL CARRERÓ DEL CARRER DE SANT FRANCESC DE PINA 
(2/2012). 

 

Atesa la proposta de resolució adoptada per la Comissió Informativa en sessió de 4 
d’abril últim, d’acord a la qual: 
 

1. FETS 
 
En data 04/04/2012 el Zelador municipal ha emès informe, que consta a l’expedient, on 
es detalla que al carreró del c/ de Sant Francesc, de Pina hi ha instal·lada una barrera 
que impedeix el pas i ús normal del carreró a la resta de veïnats. L’informe s’acredita 
amb fotografies i plànol de les Normes Subsidiàries de l’Ajuntament d’Algaida, 
acreditatives del domini públic del carreró.   
 
 
2. ANTECEDENTS 
 
Tal i com ja es té constància per l’expedient administratiu 01/2001 iniciat en data 27 de 
maig de 2011 per a la recuperació d’ofici del carreró, que s’ha declarat caducat, el 
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responsable d’aquesta ocupació és el Sr. Cristobal Jorge Arbona Castañer amb domicili 
al núm. 13  del c/ Sant Francesc, de Pina.  
 
 
3. COMPETÈNCIA 
 
El carreró ocupat és un bé de domini públic municipal, ja que és d’aprofitament o 
utilització general dels veïnats de Pina, essent la seva conservació i policia competència 
de l’Ajuntament d’Algaida.  
 
Per això, en virtut del que disposen  els articles 4.1 d) i 82.a) de la Llei de bases de 
règim local (Llei 7/1985, en endavant LBRL),  i els articles 70 i 71 del Reglament de 
Béns de les Entitats Locals (Reial decret 1372/1986, en endavant RBéns), l’Ajuntament 
ha de recuperar la seva tinènça, la qual cosa es pot fer en qualsevol moment des de que 
s’ha tingut coneixement de la usurpació.  
 
La iniciació del procediment de recuperació pot ser d’ofici o a instància de particulars. 
Malgrat l’expedient anterior, declarat caducat per haver transcorregut el termini màxim 
de resolució, en aquesta ocasió, l’expedient s’inicia d’ofici, d’acord amb l’informe del 
zelador que consta a l’expedient, el qual confirma que a dia d’avui, la barrera instal·lada 
pel Sr. CRISTOBAL JORGE ARBONA  Jorge Arbona continua impedient el normal ús 
del carreró a la resta de veïnats.  
 
 
4. PROCEDIMENT 
 
Segons l’article 71 RBéns, “La recuperación en vía administrativa requerirá acuerdo 
previo de la Corporación, al que se acompañarán los documentos acreditativos de la 
posesión, salvo que se tratare de repeler usurpaciones recientes. Este privilegio 
habilita a las Corporaciones Locales para que utilicen todos los medios compulsorios 
legalmente admitidos”.  
 
La resta de tràmits del procediment seran els exigits per la Llei 30/1992 (LRJPAC), pel 
procediment administratiu comú, que en tots cas haurà de garantir el dret d’audiència als 
interessats. Per això, una vegada acordada la iniciació de procediment mitjançant l’acord 
previ de la corporació, s’obrirà una fase d’instrucció i s’incorporaran i/o es duran a terme 
les proves que, d’ofici o a judici dels interessats, es considerin oportunes, les quals 
hauran de permetre al ple resoldre el procediment.  
 
 
6. INSTRUCCIÓ 
 
Els actes de instrucció necessaris per la determinació, coneixement i comprovació de les 
dades en virtut de les quals s’haurà de pronunciar la resolució del procediment, es 
realitzaran d’ofici per l’òrgan que tramiti l’expedient, sense perjudici del dret dels 
interessats a proposar aquelles actuacions que requereixin la seva intervenció o 
considerin legals o reglamentàriament establertes.  
   
Per això, en aquest sentit, es designa com òrgan competent per instruir el procediment, 
el Batle, qui durant la fase d’instrucció podrà obrir un període probatori i redactarà la 
proposta de resolució que consideri oportuna.  
 
 
7. RESOLUCIÓ  
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La competència per resoldre el procediment correspon al Ple de l’Ajuntament, el qual, 
atès que les normes reguladores del procediment – LBRL i RBéns a dalt esmentats – 
no preveuen el termini màxim per resoldre, haurà de dictar i notificar la resolució en un 
termini de 3 mesos comptadors des de la iniciació del procediment. (Art. 42 LRJPAC). 
La resolució que dicti el Ple, posarà fi a la via administrativa.  
 
D’acord amb el que disposa l’article 44 de la LRJPAC, el venciment del termini màxim 
sense que s’hagi dictat i notificat la resolució, no eximeix a l’administració de la seva 
obligació de resoldre. Si bé, tractant-se d’un procediment d’intervenció susceptible de 
produir efectes desfavorables o de gravamen, es produirà la caducitat. La resolució que 
declari la caducitat ordenarà l’arxiu de l’expedient.  
 
  
Per tot això, d’acord a la proposta de la Comissió Informativa de Governació el Ple 
acorda per unanimitat: 
 
 
1r. Iniciar d’ofici un nou procediment contra CRISTOBAL JORGE ARBONA CASTAÑER 
per tal de recuperar la possessió pública del carreró del c/ de Sant Francesc, de Pina, ja 
que aquest continua a dia d’avui usurpat per part del Sr. Arbona Castañer (Art. 4.1 d) i 
82 a) LBRL i art. 70 i 71 R.Béns).   

 
2n. Notificar l’acord d’iniciació a CRISTOBAL JORGE ARBONA CASTAÑER i 
concedir-li un termini de 15 dies hàbils per presentar al·legacions contra la iniciació del 
procediment i proposar les proves que consideri oportunes.   
 

 

6.- PROPOSTA DE APROVACIÓ DEL CONVENI  AMB L’ASSOCI ACIÓ SENSE 
AFANY DE LUCRE PAS: SERVEIS DE PARTICIPACIÓ I SOSTE NIBILITAT, PER 
A LA PARTICIPACIÓ DE L’AJUNTAMENT D’ALGAIDA EN L’EX ECUCIÓ DEL 
CAMÍ. 

 
D’acord a la proposta de la Comissió Informativa de 4 d’abril de 2012, el Ple acorda per 
unanimitat la següent proposta: 
 
Subscriure el conveni de col·laboració amb l’Associació Pas per a la implantació i 
manteniment del camí al seu pas pel municipi, facultant al Sr. Batle per a la seva 
signatura, d’acord a les següents estipulacions: 
 
 
I.-Que l’Ajuntament d’Algaida compta entre els seus objectius i línies d’actuació la 
promoció de l’economia local a través, entre d’altres, de l’impuls d’un turisme 
sostenible basat en la cultura, la natura i la seva identitat i que aporti prosperitat als 
seus habitants, per la qual cosa considera EL CAMÍ d’interès per al municipi, per a la 
comarca i pel país en general des del punt de vista turístic, social i cultural i per aquest 
motiu vol formar-ne part i disposar dels productes i serveis que porta associats.  
 
II.-Que l’associació PAS coordina la implantació, el manteniment i la dinamització del 
projecte “EL CAMÍ”, que té com a finalitat promoure el coneixement i l’arrelament 
territorial i cultural de tots els habitants del país, així com promoure un turisme cultural, 
sostenible i desestacionalitzat mitjançant un recorregut senyalitzat per la cultura, la 
història, el paisatge i l’esperit de les terres de parla catalana, projecte elaborat a partir 
de la participació de les persones, entitats i institucions de cada territori.  
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III.-Que el Camí integra els recursos turístics i culturals existents per potenciar-los en 
una gran marca cultural comuna a tots els territoris per on passa a partir  
de la cerca i recopilació d’informació del patrimoni cultural, històric, natural i social 
mitjançant processos participatius a cada població, de la senyalització de  
l’itinerari, de la cerca d’allotjaments i serveis i de l’edició d’una guia editada en paper i 
per Internet, entre d’altres productes i serveis.  
 
IV.-Que el Parlament de les Illes Balears ha donat suport i reconeixement al projecte El 
Camí mitjançant la Proposició No de Llei RGE núm. 12373/09, per la que insta al 
Govern i a les diferents Administracions de les Illes Balears a donar-li reconeixement i 
la col·laboració necessària per al seu desplegament.  
 
 
V.-Que el Camí compta amb el suport i participació del Govern Balear, del Consell de 
Mallorca, del Consell de Menorca i de múltiples Ajuntaments i establiments turístics i 
comercials.  
 
Per tot això,  
 
PACTEN  
 
Primer.-Constitueix l’objecte d’aquest conveni l’establiment de les bases i condicions 
de la participació de l’Ajuntament en l’execució del CAMÍ segons l’assenyalat en la part 
expositiva.  
 
Segon.-L’Ajuntament assumeix el projecte com a propi en pro del interès del municipi i, 
en conseqüència, col·laborarà en les tasques d’implantació i manteniment que estiguin 
al seu abast, facilitarà al Pas informació local cultural, turística, d’entitats, etc., autoritza 
al Pas a senyalitzar al seu terme municipal segons la normativa vigent, i al seu nucli 
urbà amb plaquetes, adhesius o pintura, difondrà el seu tram del Camí a través dels 
mitjans de comunicació i de promoció turística i cultural i punts d’informació de què 
disposi, i atorgarà exempcions o descomptes en l’accés a espais de titularitat pública, 
si s’escau, als caminants que s’acreditin.  
 
Tercer.-Per finançar els costos d’implantació del Camí al seu pas pel municipi, 
l’Ajuntament sol·licitarà els ajuts i subvencions de les diferents administracions 
supramunicipals que puguin ser destinades als diferent elements del Camí, tals com el 
Pla d’obres municipal si fos necessari per la senyalització, i ajuts ordinaris o 
extraordinaris de Cultura, Turisme, Medi Ambient o altres Departaments tant del 
Consell com del Govern per l’edició de la guia en paper, la guia web, fulletons 
promocionals, audioguies, processos participatius, manteniment i promoció, etc.  
 
En cas necessari, l’Ajuntament comptarà amb l’ajuda del Pas per preparar la 
documentació tècnica per a aquests ajuts.  
 
Quart.-En funció dels recursos obtinguts, el Pas durà a terme les tasques i serveis 
següents per a la implantació, manteniment i promoció del Camí al municipi:  
 
• Definició de l’itinerari municipal i recull de textos per a la guia cultural, turística i 

social del municipi, mitjançant processos participatius.  
• Elaboració de la guia web del municipi i mapa de l’itinerari.  
• Edició de la guia en paper.  
• Senyalització física de l’itinerari municipal.  
• Acreditació i promoció d’establiments mitjançant la marca cultural xeC (Xarxa 

d’Establiments del Camí).  
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• Servei anual de manteniment de la senyalització, dinamització i promoció turística.  
 
Aquestes tasques es preveu que es duguin a terme en un termini d’entre dos i  
tres anys, en funció dels recursos obtinguts.  
 
El Camí formarà part de la ruta i marca turística-cultural comuna que passarà per tots 
els municipis de l’Illa, del conjunt de les Illes Balears i Pitiüses i de la resta de terres de 
parla catalana.  
 
Cinquè.-En cas de no obtenir-se els recursos suficients per dur a terme les tasques 
esmentades, l’Ajuntament valorarà si ho aporta de fons propis o bé revisarà 
conjuntament amb el Pas les tasques mínimes realitzables.  
 
Sisè.-El present pacte tindrà una durada de 4 anys, que es renovarà automàticament 
pel mateix període si cap de les parts no ha expressat per escrit la seva voluntat 
d’escindir-lo amb 6 mesos d’antelació.  
 
Setè.-La modificació del traçat del CAMÍ o de la seva categorització com a troncal o 
brancal no suposa un incompliment de les obligacions.  
 
Vuitè – Aquest conveni està subjecte al dret administratiu.  
 

 

7è. MOCIÓ D’ADHESIÓ A LA CAMPANYA MOVIMENT PER LA L LENGUA.  
 

Atesa la proposta d’acord dictaminada per la Comissió Informativa de Cultura en 
sessió de 4 d’abril, el Sr. Batle cedeix la paraula al Sr. Oliver Barros, qui en expressa 
la posició del Grup Municipal Popular: 
  

“El Partit Popular ha dut a terme, única i exclusivament, modificacions en la llei 
de funció pública i Llei de Normalització lingüística, per adaptar-les a la normativa 
constitucional, sense que això comporti cap atac a la llengua catalana sinó que es 
tracta de facilitar l’accés a la funció pública de professionals que estarien interessats 
a treballar-hi i que augmentarien la qualitat i l’eficiència de la nostra administració. 
 Els ciutadans de les Illes Balears que hagin cursat aquí els seus estudis tindran 
l’avantatge de que veuran com els seus coneixements de català es veuran 
reconeguts com a mèrit. Ja que es garanteix el coneixement de català per als 
alumnes de les Illes que finalitzin els seus estudis d'Educació Secundària i Batxillerat. 
 Es garanteix també que, una vegada siguin funcionaris, aquells que no tinguin 
un adequat nivell de coneixement de la llengua catalana l’adquireixin mitjançant els 
corresponents plans de formació. 
 A més, els ajuntament tenen plena llibertat per establir els nivells de català al 
seu àmbit, es a dir, poder continuar amb els nivells d’exigència del coneixement de la 
llengua que vulguin als catàlegs de llocs de feina. 
 Aquests dos fets asseguren que es puguin atendre els drets lingüístics de la 
ciutadania. Es a dir, estirà garantit el dret a la lliure elecció de la llengua cooficial que 
es desitgi. 
 Entenem que els atacs a la llengua catalana no existeixen, les alertes que es 
creen no són reals, són només una estratègia dels partits polítics a l’oposició que 
amb molta deslleialtat alarmen a la societat balear amb arguments de la fi del món. 

I sobre la base de l'anterior, el nostre vot és desfavorable.” 
 

El Sr. Ballester es manifesta totalment en favor de la moció sobre un tema que ja 
havien posat sobre la mesa del Ple en ocasions anteriors, considerant molt important 
que es faci visible la postura de l’Ajuntament. Per altra banda oïda la intervenció del 
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Sr. Oliver Barros voldria conèixer l’opinió personal dels regidors del PP. Respon el Sr. 
Oliver Barros que ell com a portaveu ja ha expressat l’opinió del grup que dóna suport 
al programa electoral amb el que el partit es presentà a les eleccions. 
 
El Sr. Batle considerant que les posicions estan perfectament fixades recorda els 
compromisos de l’Ajuntament de mantenir el Català com a requisit per accedir a llocs 
de treball de l’Ajuntament, la presentació d’al·legacions contra el projecte de 
modificació de la Llei de Funció Pública, que per cert no han estat contestades, i el 
mantenir el recolzament de la institució municipal al moviment del jovent i la ciutadania 
en general. 

FONAMENTS 

 

Primer-  Fonaments de la moció  

 

L’article 4.1 de l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears defineix la llengua catalana 
com a llengua pròpia i cooficial de les Illes Balears. A més, l’article 4.3 preveu que les 
institucions de les Illes Balears han de garantir l’ús normal i oficial del català, han de 
prendre les mesures necessàries per assegurar-ne el coneixement i han de crear les 
condicions que permetin arribar a la plena igualtat amb la llengua castellana quant als 
drets dels ciutadans de les Illes. 
 
En desenvolupament d’aquest article s’han anat duent a terme al llarg dels anys tota 
una sèrie de mesures per garantir l’ús i el coneixement del català, que tot i ser la 
llengua pròpia de les Illes es troba en una situació de feblesa respecte l’altra llengua 
oficial d’aquesta Comunitat Autònoma, el castellà. Dins aquestes accions té una 
especial rellevància la Llei de Normalització lingüística aprovada el 29 d’abril de 1986 
amb la unanimitat de tots els partits polítics de balears. Totes aquestes mesures han 
permès col·locar la llengua catalana en una situació de normalització creixent en quant 
al seu ús oficial i quotidià dins les Illes. 
 
Aquestes mesures en favor del català es justifiquen per l’evident situació d’inferioritat 
en que es trobava i es troba aquesta llengua dins el nostre entorn, especialment en 
certs àmbits. Com a llengua feble necessita ser protegida per a poder situar-se en 
condicions de major igualtat possible vers l’altra llengua oficial, el castellà, la força de 
la qual és evident. Avui en dia aquesta situació no s’ha normalitzat, absolutament tots 
els balears saben parlar i escriure en castellà, però una gran part d’aquests no ho 
saben fer en català. Per això és necessari que la llengua catalana continuï essent 
objecte de protecció. La llengua d’un poble és una part vital d’allò que el defineix com 
a tal, de les seves arrels i cultura, si la llengua desapareix també ho farà el poble, per 
tant, no ha de ser acceptada cap actuació que pugui perjudicar una expressió cultural 
tan forta com un idioma. 
 
És per això que no es pot acceptar de cap manera l’avantprojecte de Llei de 
modificació de la Llei de la Funció pública que el Govern Balear vol presentar davant el 
Parlament. Aquesta llei clarament atempta contra la normalització del català dins les 
Illes. No es pot considerar com a normalitzada una llengua si l’Administració del seu 
territori no l’empra o si un ciutadà no té reconegut el seu dret a ser atès pels empleats 
públics de casa seva en la llengua pròpia de la Comunitat. A més, no es pot considerar 
jurídicament desitjable que una Llei com la de Normalització Lingüística, aprovada per 
unanimitat al 1986, sigui ara retallada per una sola opció política sense comptar amb 
les sensibilitats de les demés opcions ideològiques existents. 
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Per tot això, ha sorgit el moviment ciutadà “Moviment per la Llengua”, el qual pretén 
representar a tots els ciutadans de les Illes que pensen que l’aprovació d’aquestes 
mesures legislatives suposarà un agravi comparatiu de la situació del català vers el 
castellà i provocarà una situació de marginació de llengua catalana a les Illes que a 
llarg termini podria arribar a suposar la seva desaparició. Per evitar tot això “Moviment 
per la Llengua” exercirà davant el Parlament de les Illes Balears el dret fonamental de 
petició reconegut a l’article 29 de la Constitució Espanyola de 1978 i desenvolupat per 
la Llei Orgànica 4/2001 reguladora del dret de Petició per demanar la retirada o 
derogació de l’avantprojecte de llei de modificació de la Llei 3/2007, de 27 de març, de 
la funció pública de la Comunitat autònoma de les Illes Balears.  
 
El citat article 29 de la Constitució, al seu apartat primer, estableix que “Tots els 
espanyols tindran el dret de petició individual i col·lectiva, per escrit, en la forma i amb 
els efectes que determini la Llei”. Per tant, s’atorga als ciutadans, amb caràcter 
general, el dret a dirigir-se als òrgans públics per realitzar davant aquests qualsevol 
sol·licitud. Aquest dret també comporta l’obligació, per part de l’òrgan públic que ha 
estat objecte de la petició, de respondre al peticionari, ja sigui per atendre o per 
desestimar la sol·licitud que aquest ha efectuat. El dret de petició pot ser exercit per tot 
ciutadà, nacional o estranger, persona física o jurídica, a més aquest exercici es pot 
dur a terme individual o col·lectivament.  
 
Això s’ha de posar en relació amb l’article 9.1 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, 
municipal i de règim local de les Illes Balears, que estableix que “El municipi té 
personalitat jurídica i, com a tal, plena capacitat d’obrar en la defensa i la gestió dels 
interessos que li són propis”. Per tant, un Ajuntament, com a persona jurídica que és, 
pot exercir el dret de petició o signar una petició col·lectiva. En virtut d’això des de 
Moviment per la Llengua es pretén ara que els Ajuntaments dels diferents pobles de 
les Illes Balears s’adhereixin a aquesta campanya en defensa de la nostra llengua. 
Acollint d’aquesta manera el clamor popular manifestat pels ciutadans de les Illes, als 
quals representen els citats Ajuntaments, en contra de les mesures legislatives en 
matèria lingüística que pretén aprovar el Govern/ Parlament i a les quals fem 
referència en aquest escrit. 
 
Concretament la petició, que Moviment per la Llengua presentarà davant el Parlament 
de les Illes Balears, és la següent:  

Per tot l'exposat al Manifest, des del Moviment per la Llengua manifestam la nostra 
voluntat d'exercir el dret de petició regulat a l'article 29 de la Constitució espanyola de 
1978 i desenvolupat a la Llei orgànica 4/2001, de 12 de novembre, reguladora del dret 
de petició, per tal de demanar al Parlament de les Illes Balears: 

1. Que retiri de la seva tramitació l'Avantprojecte de llei de modificació de la Llei 
3/2007, de 27 de març, de la funció pública de la Comunitat autònoma de les Illes 
Balears, o 

2. Si aquest ja ha estat aprovat, que es derogui la Llei de modificació de la Llei 3/2007, 
de 27 de març, de la funció pública de la Comunitat autònoma de les Illes Balears i; 

3. Que el Parlament de les Illes Balears, a través dels mitjans pertinents, es 
comprometi públicament a respectar la Llei 3/1986, de 19 d’abril, de normalització 
lingüística, i a no adoptar cap mesura legislativa que retalli els drets que hi ha 
reconeguts. 
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Declaram que hem actuat complint tots els requisits legals previstos en les citades 
normes jurídiques. Per això, interpel·lam el Parlament de les Illes Balears a donar una 
resposta expressa a la nostra petició. 

Per tot això d’acord a la proposta de la Comissió Informativa de Governació de 4 d’abril 
de 2012, el Ple adopta per majoria, amb el vot a favor dels regidors dels grups socialista 
i del PSM (9) i el vot en contra dels regidors del grup popular (4) el següent: 
 

Acord 
 

1- L’Ajuntament d’Algaida, com a persona jurídica i en virtut del dret atorgat per 
l’article 29 de la Constitució Espanyola de 1978 i per la Llei Orgànica 4/2001 
reguladora del dret de Petició, s’adhereix a la campanya Moviment per la 
Llengua i per fer constar el seu suport, autoritza i dóna permís a la citada 
plataforma per a publicar-ho a la seva pàgina web 
(www.movimentperlallengua.cat) a la secció “Qui ens dóna suport” . 

 
2- L’Ajuntament d’Algaida, com a persona jurídica, a través del Batle com a 

representant legal del mateix, signarà la petició per a demanar la retirada o, en 
el seu cas, derogació de l’Avantprojecte de Llei de modificació de la Llei 
3/2007, de 27 de març, de la funció pública de la Comunitat de les Illes Balears, 
en harmonia a la campanya del moviment ciutadà “Moviment per la Llengua”. 

 
3- L’Ajuntament d’Algaida es compromet, en la mesura de les seves possibilitats, 

a donar suport institucional a la plataforma “Moviment per la Llengua”. 
 

4- L’Ajuntament d’Algaida recolza la campanya fent visible el seu suport 
mitjançant la col·locació al balcó de la Casa de la Vila d’un llaç quatribarrat. 

 

 

8è. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA SOBRE EL RD L 4/2012. 
 
Atesa la proposta d’acord dictaminada per la Comissió Informativa d’Hisenda en sessió 
de 4 d’abril, el Sr. Batle cedeix la paraula al Sr. Oliver Barros, qui en expressa la 
posició del Grup Municipal Popular: 
 

“En primer lloc, dir que el RDL 4/2012, es un bon sistema perquè es tracta d'un 
mecanisme de refinançament per a ajuntaments i comunitats autònomes amb l'objectiu 
que puguin pagar a partir de maig els seus deutes amb proveïdors. D'aquesta forma 
es soluciona un dels principals problemes de l'economia, la morositat del sector públic 
i s'injecta liquiditat en l'economia productiva. 

D'altra banda, la poca voluntat política i falta de diligència de l'anterior Govern 
del Pacte, al no distribuir entre els ajuntaments de les illes les assignacions que els 
corresponen, ens ha duit a la situació actual. 
 Estam d’acord en que se’ns hauria de pagar el que ens deuen però tenim clar 
que el problema no l’ha generat l’actual Govern, aquest només està prenent mesures 
per pal·liar el que s’han trobat de la passada legislatura i pensam que de la mateixa 
manera que ara es reclama a Govern i Consell  el deute que tenen amb el nostre 
ajuntament, s’haurien d’haver pres les mesures amb molta més antelació per tal que la 
quantitat no es fes tan grossa, i en aquest cas no se’ns ha mostrat en cap moment les 
cartes de reclamació del deute dels passats anys 2009, 2010... al Govern del PSOE.  

Per tot això, el nostre vot serà d’abstenció.” 
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El Sr. Ballester es mostra d’acord amb la moció presentada considerant que el 
mecanisme és una intervenció dels poders municipals que no té sentit quan el deute 
prové de l’incompliment de les altres administracions. 
 
El Sr. Batle manifesta que en cap moment han considerat que el mecanisme sigui un 
mal sistema, tal vegada hagués pogut esser millor, i per altra banda no es fa 
responsable a l’actual Govern si no a la institució que és la deutora. Durant aquests 
anys passats s’ha vengut cobrant amb regularitat però el maig de l’any passat 
s’aturaren de pagar fins fa no res, i ara el Reial Decret ens obliga a pagar i és una 
necessitat que si l’Ajuntament ha de pagar es pagui a l’Ajuntament allò que se li deu. 
 
El passat 25 de febrer es va publicar al BOE el Reial Decret-Llei 4/2012, de 24 de 
febrer, pel qual es determinen obligacions d’informació i procediments necessaris per 
establir un mecanisme de finançament per al pagament als proveïdors de les entitats 
locals. 
 
Atès el problema de liquiditat que venen tenint les entitats locals aquest Reial Decret 
es proposa poder fer efectiu el pagament als diferents proveïdors de l’Ajuntament. 
Amb aquesta finalitat el grup socialista hi ha d’estar d’acord, tot i que volem recordar 
quin ha estat el principal motiu per arribar a aquesta situació i també volem intentar 
eliminar els efectes negatius que tindrà sobre l’Ajuntament i els ciutadans l’aplicació 
d’aquest Reial Decret Llei. 
 
En efecte, l’Ajuntament d’ALGAIDA, com molts d’altres ajuntaments, es veurà en la 
necessitat d’endeutar-se en base a aquest Reial Decret Llei per poder pagar als 
proveïdors principalment perquè el Govern de les Illes Balears i el Consell Insular de 
Mallorca mantenen des de fa mesos un deute vençut amb l’Ajuntament de més de 
1.000.000 d’euros.  
 
Aquesta greu situació inexplicablement no es veu recollida en el Reial Decret Llei, atès 
que no considera els Ajuntaments, ni les persones, ni les associacions, etc. a les quals 
se’ls deu molts de diners com a prestadors de serveis socials o per ajudes a la 
Dependència. 
 
Això suposarà que aquestes associacions sense ànim de lucre que tenen com a 
finalitat labors socials o els propis ajuntaments hagin de seguir esperant per cobrar allò 
al que legítimament tenen dret i, en molts de casos, deuen als seus proveïdors o 
treballadors. 
 
L’altra conseqüència d’aquest fet és que els ajuntaments, si volen pagar, s’hauran 
d’endeutar i això tindrà dos efectes molt negatius. El primer, que haurem d’incrementar 
molt el deute de l’Ajuntament amb les entitats financeres, i el segon, que ens haurem 
de fer càrrec dels interessos i d’altres despeses corresponents a aquest deute 
provocant noves restriccions i retallades pressupostàries de serveis municipals o 
l’increment de taxes i imposts municipals. 
 
I aquí hi ha una de les perversions d’aquest Reial Decret Llei. Si en darrer terme el que 
deu és el Govern de les Illes Balears i el Consell de Mallorca, perquè ha de ser 
l’Ajuntament el que s’endeuti i carregui damunt les seves espatlles amb els interessos 
d’aquest deute? Perquè no possibilitar que primer s’endeuti el Govern o el Consell i 
liquidin el deute amb els ajuntaments? 
 
Però el Grup Municipal Socialista encara hi veu una segona perversió, fruit de 
l’experiència d’aquests gairebé 9 mesos de govern. Si aquest Reial Decret Llei 
possibilita als Ajuntaments pagar als seus proveïdors, a canvi d’un endeutament pels 
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propers 10 anys i sense la necessitat de cobrar el que tenim pendent del Govern i del 
Consell, és possible que els presidents puguin tenir la temptació d’intentar pagar els 
seus deutes amb els ajuntaments per un període similar al de l’amortització del 
préstec. 
 
Aquest fet, de produir-se, seria gravíssim pels interessos municipals i obligaria a 
l’Ajuntament a reclamar, per qualsevol via, inclosa la judicial, el pagament efectiu de 
les quantitats que se li deuen. 
 
 
Per tot això d’acord a la proposta de la Comissió Informativa de Governació de 4 d’abril 
de 2012, el Ple adopta per majoria, amb el vot a favor dels regidors dels grups socialista 
i del PSM (9) i l’absenció dels regidors del grup popular (4) el següent acord: 
 
PRIMER: El Ple de l’Ajuntament d’ALGAIDA insta al Govern de les Illes Balears i al 
Consell de MALLORCA a fer efectiu les quantitats que se li deuen, per tal de no haver 
d’endeutar-se en base al Reial Decret Llei 4/2012 per aquests imports. 
 
SEGON: En cas de no fer-se efectives les esmentades quantitats en caràcter 
immediat, el Ple de l’Ajuntament d’ALGAIDA insta al Govern de les Illes Balears i al 
Consell de MALLORCA a compensar per qualsevol mitjà el cost dels interessos i 
d’altres despeses als que l’Ajuntament haurà de fer front atès el nou endeutament i 
que són una conseqüència directa del fet que ambdues institucions no han pagat en 
temps i forma les quantitats a les que l’Ajuntament hi té dret. 

 

9È.- REQUERIMENT AL CONSELL DE MALLORCA PREVI A L’E XERCICI 
D’ACCIONS PER ELS INTERESSOS DE DEMORA MERITATS EN EL 
CONTRACTE DE CONSTRUCCIÓ DE LA SALA POLIVALENT D’AL GAIDA, PER 
L’INCOMPLIMENT DEL CONSELL DELS TERMINIS DEL CONVEN I SUBSCRIT. 

 

 
1. En data 28 de novembre de 2008 l’Ajuntament d’Algaida i el Consell Insular de 
Mallorca varen subscriure un conveni de col·laboració per a la construcció de la Sala 
Polivalent des Porrassar, per destinar-la a activitats socio-culturals de l’interés 
d’ambdues administracions.  
 
2. Atès que la clàusula 3ª del referit conveni, q ue preveu les condicions econòmiques,  
disposa literalment el següent:  

 
“El lliurament de les anualitats (per part del Consell de Mallorca) es farà dins el 
primer trimestre de cada any, prèvia sol·licitud de l’Ajuntament en aquest sentit.  

 
Per a l’abonament de la primera anualitat, corresponent al 2008, l’Ajuntament 
haurà de presentar davant el Consell de Mallorca la documentació que acrediti 
l’adjudicació i l’import de l’adjudicació de les obres.  

 
Per a l’abonament de les successives anualitats aprovades, l’Ajuntament 
presentarà la documentació acreditativa de les obres realitzades i dels seu 
cost, mitjançant certificacions d’obra que seran conformades per la Conselleria 
d’Obres Públiques, Habitatge i Transports del Govern .  

 
A la darrera anualitat haurà de justificar la finalització de les obres, mitjançant la 
documentació que acrediti que aquestes s’han executat correctament, així com 
la liquidació juntament amb el cost final del projecte”. 
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3. Atès que l’Ajuntament d’Algaida ha complit amb les seves obligacions de justificació 
de la inversió, de la manera exigida en el conveni.  
 
4. Atès que el Consell de Mallorca per la seva banda, ha incomplit reiteradament els 
terminis de pagament.  
 
5. I atès que, en virtut del que disposa la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la qual 
s’estableixen mesures de lluita contra la morositat en les operacions comercials, 
l’adjudicatària de les obres, l’empresa GÓMEZ - QUINTERO, SA, ha presentat al 
cobro davant l’Ajuntament (RE 965, el data 16 de febrer de 2011), la factura núm. GB 
001/2001, per import de 15.100’78 €, emesa en data 14 de gener de 2011, el concepte 
de la qual és la reclamació dels interessos de demora meritats pel retràs en el 
pagament de les obres.  
 
4. Atès el perjudici econòmic que la reclamació de GÓMEZ- QUINTERO SA ocasiona  
a l’Ajuntament d’Algaida, el Batle va requerir en dates 29 de març i 10 de novembre de 
2011 al Consell de Mallorca, mitjançant escrits dirigits al Conseller de Presidència, que 
assumeixi la part de la despesa imputable als seus retards en el pagament del 
conveni.  
 
5. Atesos els requeriments anteriors, el càlcul de la despesa imputable al Consell de 
Mallorca es fa de la manera següent:  
 

- El termini de cobrament (a partir del qual es comença a calcular la meritació 
d’interessos): 60 dies de la presentació de la justificació davant el Consell de 
Mallorca. Aquest termini és idèntic al que disposava l’Ajuntament per pagar les 
factures presentades al cobro, amb les corresponents certificacions, per part del 
contractista.  
 
- El tipus d’interès, a data de la reclamació de la factura emesa en concepte 
d’interessos, s’ha calculat en el del 8%, d’acord amb  el  que estableixen les 
Resolucions  de la Dirección General del Tesoro y Política Financiera.  
 

   

anualitat previsió import justificació 

Termini 
previst 
cobrament 

cobrament 
efectiu 

dies 
excés 

import 
int. 
Demora 

1ª, 2008 31/12/2009 86.422,36 € 18/12/2009 16/02/2010 01/07/2010 135 2.557,15 € 
2ª  2009 31/12/2009 63.679,63 € 18/12/2009 16/02/2010 08/03/2011 385 5.373,51 € 
3ª  2010 31/03/2010 93.810,91 € 24/05/2010 23/07/2010 08/03/2011 228 4.687,98 € 
Total que es reclama al Consell en concepte d’inter essos de demora 12.618,64 € 
  

 
6. Atès que a dia d’avui, malgrat els requeriments efectuats, l’Ajuntament d’Algaida no 
ha rebut cap tipus de resposta del Consell de Mallorca, en relació a la reclamació 
efectuada pel cobrament dels 12.618’64 € que constitueixen la part proporcional de la 
factura total de 15.100’78 €, presentada al cobro per la contractista, en concepte 
d’interessos de demora pel retràs en el pagament de les obres objecte del conveni.  

 
7. Atès que l’article 25 de la Llei 29/1998, de jurisdicció contenciosa - administrativa 
(LJCA), disposa que la inactivitat de la Administració és susceptible d’impugnació 
davant la jurisdicció contenciosa – administrativa.  I que, en aquest sentit, l’article 29 
de la mateixa LJCA disposa literalment el següent:  
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“ Quan l’Administració, en virtut d’una disposició general que no precisi d’actes 
d’aplicació o en virtut d’un acte, contracte o conveni administratiu, està obligada 
a realitzar una prestació concreta a favor d’una o vàries persones 
determinades, qui tingués dret a ella pot reclamar de l’Administració el 
compliment de dita obligació.  
 
Si en el termini de tres mesos des de la data de la reclamació, l’Administració 
no hagués donat complimient al que es sol·licita o no hagués arribat a un acord 
amb els interessats, aquests poden deduir recurs contenciós - administratiu 
contra la inactivitat de la Administració.” 

 
 
Per tot això, atès que la factura pels interessos de demora reclamada per l’empresa 
contractista, ocasiona a l’Ajuntament d’Algaida un perjudici econòmic cert, avaluable 
econòmicament i imputable en part a l’incumpliment dels terminis de pagament a que 
s’havia obligat el Consell de Mallorca. 
  
Per tot això d’acord a la proposta de la Comissió Informativa de 4 d’abril de 2012, el Ple 
adopta per unanimitat el següent acord: 
 
 
1. Reclamar al Consell de Mallorca, en virtut dels art. 25 i 29 de la LJCA, el pagament 
de 12.618,64 €, en concepte de part proporcional de la factura presentada per GOMEZ 
QUINTERO SA, pels interessos meritats per la demora en el pagament d’obres 
realitzades, atès que el retràs resulta imputable a l’incompliment del Consell de 
Mallorca dels terminis de pagament derivats del Conveni de col·laboració subscrit el 28 
de novembre de 2008 amb l’Ajuntament d’Algaida, per a la construcció de la Sala 
Polivalent des Porrassar, per destinar-la a activitats socio-culturals, d’interés 
d’ambdues administracions.  
 
2. Advertir al Consell de Mallorca que, d’acord amb l’article 29 de la LJCA, si en el 
termini de tres mesos des de la data de la reclamació, no dona compliment al que es  
sol·licita o no arriba a un acord amb l’Ajuntament, el Ple de l’Ajuntament d’Algaida 
acordarà deduir recurs contenciós - administratiu contra la inactivitat del Consell de 
Mallorca.  
 
 
 

10è.- MODIFICACIÓ DE L’ORDENANÇA FISCAL REGULADORA DE LA TAXA 
DE L’ESCOLA MUNICIPAL DE MÚSICA D’ALGAIDA PER AL CU RS 2012/2013. 

 
Atès el projecte de modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de la taxa de l’Escola 
Municipal de Música d’Algaida, què té per objecte establir una quota anual annexa a la 
matrícula per import de 30 euros per a subvenir les despeses de compra de material pels 
alumnes de Llenguatge musical-Iniciació i Senzibilització musical 4, 5, i 6 anys. 
 
Per això d’acord a la proposta de la Comissió Informativa de 4 d’abril de 2012, el Ple 
adopta per unanimitat el següent acord: 
 
 
1er. Aprovar provisionalment la modificació  de l’ordenança fiscal reguladora de la taxa 
de l’Escola Municipal de Música d’Algaida. 
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2on. Que es sotmeti a informació pública , per a un període de trenta dies, mitjançant 
edicte publicat al tauló d'anuncis i al B.O.I.B. per que els interessats puguin examinar 
l'expedient i presentar al·legacions o suggeriments. 
 
3er. Que es doni compte al Plenari del resultat de l'exposició pública, i en cas de no 
presentar-se reclamacions l'acord esdevindria automàticament definitiu . 
 
4rt. Que l'acord definitiu i l'Ordenança Fiscal íntegra hauran de publicar-se  al Butlletí 
Oficial de les Illes Balears per a la seva vigència i impugnació jurisdiccional. 
 
5è. Que es comuniqui  l'acord i l'Ordenança Fiscal a l'Administració de l'Estat i de la 
C.A.I.B. en el termini de trenta dies des de la seva aprovació. 

 

CONTROL I FISCALITZACIÓ 
 

11è.- ASSABENTAT SENTENCIA DEL JUTJAT DEL CONTENCIÓ S 
ADMINISTRATIU NÚM.3 SOBRE RECLAMACIÓ D’INTERESOS DE  DEMORA 
FORMULADA PER ORTIZ CONSTRUCCIONES Y PROYECTOS, SA  

 

Per part del Sr. Batle es dóna compte de la sentència del Jutjat del Contenciós 
Administratiu núm. 3 de Palma sobre el recurs interposat per Ortíz Construcciones i 
Proyectos SA contra la denegació de la reclamació de 114.189,52 € per la que 
s’estima el recurs presentat per import de 3.908,76 €, corresponents a la certificació 7 
de les obres d’ampliació de la Casa Consistorial, s’estima parcialment la reclamació 
d’abonament d’interesos de demora per les certificacions 2,3,4,5, 6 i liquidació, que 
s’hauran de calcular d’acord al FJ 4 de la sentència (excloent l’IVA i recalculant les 
dades d’acord a les que consten a l’expedient administratriu ), concepte pel que es 
calcula, pendent de confirmar un import d’aproximadament 10.000 € i finalment 
desestimar la reclamació de pagament de la factura 257203, per import de 29.051,11 € 
corresponents a la zona infantil “Es Porrassar” i dels interessos de demora de 
pagament de les certificacions d’obra del contracte “Pista Polisportiva i Tennis”.  
Resultant doncs que de la reclamació inicial de 114.189,52 €, l’Ajuntament ha de 
respondre de 3.908,76 € que estaven reconeguts com a obligació i els interessos a 
que s’ha fet referència, pendents d’execució, que es calculen aproximadament en 
10.000,00 € 
 

12è. -ASSABENTAT SENTENCIA DEL JUTJAT DEL CONTENCIÓ S 
ADMINISTRATIU NÚM.2 SOBRE RECLAMACIÓ DE RESPONSABIL ITAT 
PATRIMONIAL FORMULADA PEL SR. LUÍS DEL OLMO.  

 

Per part del Sr. Batle es dóna compte de la sentència del Jutjat del Contenciós 
Administratiu núm. 2 de Palma que desestima el recurs interposat pel Sr. José Luís del 
Olmo contra la resolució municipal que li denegà una indemnització de 6.000,00 € en 
concepte de responsabilitat patrimonial de l’Administració pels danys i perjudicis 
derivats del Concert Jove VII Rock’n Pina, per considerar d’una banda que la ubicació 
del concert no es pot considerar negligent, inadequada o mereixedora de cap retret i 
per altra que no es pot apreciar que el concert imposi al recurrent un sacrifici singular 
superior a la mitjana que pugui rompre el deure de suportar el d’any d’una actuació 
municipal aïllada i puntual, acceptada per la generalitat dels seus veïns 

 

13.- ASSABENTAT DE LES RESOLUCIONS D’ALCALDIA D’ENÇ À DE L’ÚLTIM 
PLENARI ORDINARI.  
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NÚM DATA 
EXTRACTE 

222 06/03/2012 
Autoritzacions de pas de l’ACIRE del carrer Colomer d’Algaida 

223 08/03/2012 
Autorització recorregut de caça Tiros Plato Balear per dia 31/03 I 01/04 DE 
2012 

224 08/03/2012 
Autorització ús com a local social del Casal Pere Capellà a la Societat de 
Caçadors 

225 08/03/2012 
Aprovació compte justificativa de pagaments. 

226 12/03/2012 
Resolució expedient sancionador abocament fems Exp. 13/2011 

227 13/03/2012 
Acord preparació expedient administratiu i emplaçament proc. contenciós 
Consorcio Compensación Seguros 

228 14/03/2012 
Incoat exp. D.U. 01/12 de la Sra. Coloma Sastre Sastre al C/ Serradora, 1A 

229 14/03/2012 
Aprovant inicialment Estudi de Detall c/ Sineu 8 – Pina Exp ED1/2012 

230 14/03/2012 
Resolució exp. sancionador animals que viuen en l’entorn humà  

231 15/03/2012 
Resolució exp. sancionador abocament incontrolat de fems Exp. 07/2011 

232 15/03/2012 
Concessió 2ª pròrroga Exp. 2/2012 

233 16/03/2012 
Trasllat restes mortals 

234 16/03/2012 
Autorització tinença animal perillós Expt. 3/2012 

235 16/03/2012 
Autorització ACIRE del carrer Colomer d’Algaida 

236 19/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 9/2012 

237 19/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 13/2012 

238 20/03/2012 
Resolució exp. sancionador abocament incontrolat de fems Exp. Bernhard 
Josef Michels 

239 23/03/2012 
Tirada local 

240 26/03/2012 
Traspàs drets perpetus enterrament nínxols 121,122,123, 124 Col.lectiva 3 

241 26/03/2012 
Anul·lat 

242 26/03/2012 
Aprovant productivitat primer trimestre i gratificacions extraordinàries març 
2012 

243 27/03/2012 
Trasllat restes cadavèriques Bartolomé Cànaves Martí 

244 29/03/2012 
Exp. DU 20/2009 Resolució concessió termini per restituir legalitat 
urbanística    

245 29/03/2012 
Baixa rebut fems erroni: Antònia Oliver Salom 
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246 29/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 80/2011 

247 29/03/2012 
Baixa Rebut fems i devolució d’ingressos indeguts: Jaime Salvà Llull 

248 29/03/2012 
Baixa rebut fet erroni i nova liquidació: Darrere ses Vinyes, SL 

249 30/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 185/2011 

250 30/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 210/2011 

251 30/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 012/2012 

252 30/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 021/2012 

253 30/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 033/2012 

254 30/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 035/2012 

255 30/03/2012 
Concessió llicència ocupació via pública: Sa Competència CB 

256 30/03/2012 
Aprovació programa i pressupost festes de La Pau de Castellitx 2012 

257 30/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 36/2012 

258 30/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 37/2012 

259 30/03/2012 
Concessió llicència obra menor Exp. 39/2012 

260 30/03/2012 
Baixa rebut fet erroni i nova liquidació: Juana M. Oliver Moragues 

261 30/03/2012 
Aprovació dietes regidors 1er trimestre 2012 

262 30/03/2012 
Aprovació Relació de factures Núm. 4/2012 

263 30/03/2012 
Expedient modificació de crèdits 01/2012 per generació 

264 30/03/2012 
Autorització recorregut de caça Associació Caçadors d’Algaida per dia 
28/04 I 29/04 de 2012 

265 03/04/2012 
Aprovació compte justificativa de pagaments. 

266 04/04/2012 
Inscripció PARELLA DE FET 

 

14è .- ASSABENTAT DELS ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN  LOCAL 
D’ENÇÀ DE L’ÚLTIM PLENARI ORDINARI.  

 

El Sr. Batle dóna compte dels acords adoptats per la Junta de Govern Local en les 
seves sessions de 9, 16 i 30 de març. 
 
El Sr. Ballester s’interesa pel punt de l’ordre del dia de la Junta de Govern relatiu al 
personal de l’Escoleta. Respon el Sr. Batle que a partir de l’entrada en vigor del nou 
decret que regula les ratios d’alumnes i del professorat de les Escoles Infantils, ens 



 21

podem trobar davant la necessitat d’acomiadar personal de l’Escola Infantil a fi 
d’ajustar-nos a les ratios establertes, depenent la qüestió de la matrícula que, per al 
curs 2012/13, s’obtingui, determinant l’obertura o no de la sisena aula prevista. 
 

15è .- INFORMACIÓ MUNICIPAL  
 
El Sr. Batle dóna compte dels següents assumptes: 
Informació als proveïdors de l'Ajuntament sobre el RDL 4/2012 
Atès el Reial Decret Llei 4/2012, mitjançant el qual es pretén que els Ajuntaments 
paguin els seus deutes contrets abans del 31 de desembre de 2011 amb els 
proveïdors municipals, i d'acord amb la relació de pendents de pagament, volem 
informar a aquests proveïdors, creditors per subministraments i prestacions de serveis 
que no siguin inversions, que l'Ajuntament abonarà aquests deutes abans del 20 d'abril 
i que, per tant, no és necessari que realitzin cap tràmit o gestió relacionada amb el 
RDL 4/2012. 
 
El llistat de creditors presentat al Ministeri suposava un import de 1.095.900,09 euors i 
a dia d’avui l’Ajuntament ha abonat 131.868,59 euors i per tant el deute avui és de 
964.031 euros. De part del Govern hem cobrat les anualitats del Centre de Dia dels 
anys 2010 i 2011 i el 75% del Fons de Cooperació Local de 2011. Per tant, ens deuen 
877.999,18 euros sense comptar l’addenda de la Conselleria d’Educació per 
l’ampliació de Ses Escoles que encara no ens han gestionat des de la Conselleria. 
 
Tots els comerços i empreses del municipi mostren l es seves promocions i 
serveis al portal web www.visitalgaida.com  
Com vos hem vingut informant, l’Ajuntament ha posat en marxa el portal web 
www.visitalgaida.com destinat a la promoció dels comerços i empreses d'Algaida, Pina 
i Randa. 
 
Per aconseguir-ho, a través dels cursos de formació realitzats a ses escoles, s'ha 
facilitat a cada comerç i empresa una contrasenya per accedir a la web i gestionar 
personalment el seu espai.  
 
L'objectiu de la web és arribar als veïnats d'Algaida, Pina i Randa, però també a tots 
els dels pobles de la contrada que tendran en la web un espai per conèixer tot el teixit 
empresarial i comercial del municipi i els serveis que ofereixen i també aprofitar-se 
d'ofertes i promocions puntuals. 
 
L'Ajuntament d'Algaida s'ha reservat també un espai on anirà penjant la informació que 
consideri oportuna. Així mateix, l'Associació de Comerç i Empresa d'Algaida nascuda a 
l'any 2011 també compta amb un racó per promocionar i presentar campanyes 
pròpies. 
 
 
Programa de foment de la participació ciutadana “Ce rcam gent per...”  
En el marc de la IV edició de les Reunions de Carrer i del fòrum ciutadà realitzat el 
passat 2 d’abril, la regidoria d'Educació, Cultura i Participació Ciutadana posa en 
marxa un nou programa per apropar encara més l'administració als veïnats del terme 
municipal d'Algaida i fer-los partícips i col·laboradors del que passa i es fa al poble.  
 
El programa du per nom “Cercam gent per...” i és un fòrum ciutadà on es debatran i es 
donaran a conèixer totes les iniciatives municipals. 
 
A “Cercam gent per...” totes les persones que vulguin participar podran fer-ho amb 
comissions de feina per diferents temàtiques, àmbits o àrees segons les inquietuds 
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personals com ara medi ambient, cultura, esports, festes, etc... Cada una de les àrees 
tendrà la seva dinàmica i funcionament independent. 
 
A banda de presentar aquest programa, en el decurs de la cita del proper dilluns, 
s'informà de tot allò que afecta l'actualitat del terme municipal d'Algaida i finalment el 
batle va respondre a les preguntes o dubtes que realitzaren els assistents. 
 
Els regidors de l’Equip de Govern, incorporam els suggeriments dels veïnats a la 
nostra planificació de treball per donar-los una solució. Entre d’altres foren els 
següents: 

� Abocador incontrolat de fems de devora les Canyes. El batle respon que el 
passat mes de desembre va enviar una carta al batle de Palma i que encara no 
ha rebut resposta. No obstant tornarem a enviar una altra carta al Batle de 
Palma. 

� Arreglar voravies, el Batle es va comprometre a seguir treballar en la millora de 
les voravies del poble i programar-ho, així com férem la passada legislatura 
amb les voravies del carrer Antoni Maura, Farinera, Hortets, Sa Plaça, Can 
Carrintar o del Carrer de la Roca. 

� Problemàtica amb els autocars per dins el casc urbà (aturada, embossos, 
institut) 

� Ampliació de zones blaves, el Batle es va comprometre a aprovar l’ordenança 
reguladora per consolidar aquesta mesura que ja es va implantar al carrer de la 
Unió. 

� Instal·lar discs per regular la velocitat dels vehicles pel Camí de Muntanya. 

� Instal·lar un mirall al carrer Campet, quan surts del carrer Cabrit i Bassa. 

� Promoure l’obertura del carrer que enllaça el carrer del Campet amb el carrer 
de Sa Quarterada 

� Prendre accions per resoldre la problemàtica del cablejat a la façana de 
l’habitatge situat a l’inici del carrer Palma. 

 

16è .- PRECS I PREGUNTES 
 
El Sr. Oliver Barros s’interesa per les següents qüestions: 

- Sobre si ja se té qualque noticia del projecte modificat de la ronda de 
circumval·lació. Respon el Sr. Batle que no, que s’ha interessat telefònicament 
per la qüestió però que no li han tornat la cridada. 

- Davant el fet de que una nina s’accidentà al recinte esportiu “Es Porrassar” 
degut a desperfectes ocasionats per individus que hi entren fora d’horari, 
demana que hi hagi més vigilància en horari nocturn. Respon el Sr. Batle que 
per una banda se procurarà incrementar la col·laboració amb el personal del 
bar de “Es Porrassar” i per altra sembla que les pintades que han efectuat 
permeten la seva identificació, amb la qual cosa s’emprendrà una actuació per 
tal de que adobin a les bones allò que han espenyat i en cas contrari 
emprendre accions legals al respecte. 

- Sobre la possibilitat de posar bancs a la placeta de l’Esglèsia. Respon el Sr. 
Batle que ho ha comentat a l’arquitecta que li presentarà possibles actuacions. 

- Sobre la placa del monument de Pina, si se fa comptes de restablir-la o de 
llevar-la definitivament. Respon el Sr. Batle que restablir-la, que de moment 
havia ordenat retirar els bocins espenyats. 

- En relació a les celebracions que es duen a terme a Plaça tant la Festa dels 
“quintos” com per Sa Fira hi hauria d’haver més control i posar banys mòbils 
per tal d’evitar brutor i molèsties als veïns. El Sr. Batle respon que hi hagué una 



 23

patrulla nostra fins les 6 del matí i també una de la Guàrdia Civil. Replica el Sr. 
Oliver que no es tracta només de Sa Plaça si no també dels voltants que 
pateixen l’incivisme d’alguns dels assistents. 

 
El Sr. Ballester s’interessa pels següents temes: 

- Per l’estat de l’arbre de la placeta de l’Esglèsia. Respon el Sr. Batle que és 
mort, ho han estat mirant amb el jardiner per llevar-lo ara passat Pasqua. 

- Sobre la possibilitat de tancar Sa Plaça a la circulació rodada més temps els 
festius, es va tancar per la processó de “l’Encontre”, es va obrir i es va tornar a 
tancar més tard. Respon la Sra. Mulet que se fa en dues vegades perquè 
afecta a particulars i alguns comerços que pateixen molt si no s’hi pot arribar 
amb vehicle. 

- Vol deixar constància de la seva valoració positiva de la passada edició del 
Forum. 

- En quan a la iniciativa “cercam gent” creu necessari donar unitat i 
sistematització a la tasca participativa. 

- Demana quan està prevista la informació sobre el tema de la recollida de fems. 
Respon el Sr. Batle que té previst informar sobre el tema al plenari del mes de 
maig, ja que si bé volia presentar-ho en aquest ple la proximitat de la data de 
tancament de la recaptació voluntària, que se va estendre fins el 31 de març ha 
fet impossible disposar de totes les dades. 

 
Finalment el Sr. Batle proposa passar el Ple ordinari de maig al dia 10 ja que de fer-se 
dia 3 el dimarts per a les comissions informatives coincidiria amb el primer de maig  
per una banda i per altre costat, si el ministeri d’Hisenda ens aprova el pla d’ajust 
tendrem fins dia 15 per aprovar la corresponent operació d’endeutament i aixó 
provocaria haver de fer dos plenaris en molt poc temps, gestió i despesa que així ens 
podem estalviar. 
 
 
I no havent-hi més assumptes a tractar el Sr. Batle aixeca la sessió essent les vint-i-
dues hores i deu minuts, de tot això n’estenc la present acta que com a Secretari 
CERTIFIC. 
 
Vist-i-plau 
El Batle. 
 
 
 


